

國立中央大學地球科學學院
水文與海洋科學研究所學位論文品質與管考準則

**Graduate Institute of Hydrological and Oceanic Sciences
at National Central University**
Guidelines for Enhancing the Quality of Degree Theses

These guidelines apply retroactively to all currently enrolled students. 本準則追溯適用所有在學學生
Approved at the Institutional Conference on Sep. 16, 2024 113.9.16 所務會議通過
Approved at the College Affairs Committee on Dec. 24, 2024 113.12.24 院務會議通過
Reported to the Office of Academic Affairs for record on Dec. 26, 2024 113.12.26 報教務處備查

第一條 國立中央大學水文與海洋科學研究所（下稱本所）為維護研究生之學位論文品質，符合學術倫理規範，依本校「精進學位論文品質實施要點」及「博士班、碩士班研究生學位考試細則」，訂定「國立中央大學水文與海洋科學研究所學位論文品質與管考準則」（下稱本準則）。

Graduate Institute of Hydrological and Oceanic Sciences at National Central University (herein after referred to as "IHOS") establishes regulations for 'Enhancing the Quality of Theses in the Institute of Hydrological and Oceanic Sciences at National Central University' to maintain the quality of graduate thesis, in accordance with 'Implementation Guidelines for Enhancing the Quality of Thesis' and 'National Central University Rules Governing the Master's and Doctoral Degree Qualifying Exam and Thesis' of the university.

第二條 本所研究生之論文指導教授資格依本校「學則」第五十六條之二規定辦理。每位專任主聘教師每學年新收指導研究生人數上限以六位為原則。本所教師就指導研究生人數如有超出規定之需求者，得於所務會議審核同意後，以借用名額之方式，向其他教師協調之。

Teachers of IHOS who meet the regulations of National Central University may serve as thesis advisors. The maximum number of new graduate students supervised by IHOS teacher serving as a thesis advisor shall be limited to six graduate students per academic year as a general principle. In the event of a need to exceed this limit on the number of supervised graduate students, a teacher could coordinate with other teachers of borrowing quotas after approval by IHOS Faculty Meeting.

第三條 本所研究生之學位論文須符合本所專業領域，並依本校學位考試細則第五條之一規定，完成論文審定前須經指導教授及學位考試委員確認，如有不符本所專業領域之爭議，依本校「精進學位論文品質實施要點」第七條規定辦理。The thesis of the graduate students must be fitted with the professional field of IHOS, and in accordance with the provisions of Article 5-1 of 'National Central

University Rules Governing the Master's and Doctoral Degree Qualifying Exam and Thesis', it must be confirmed by the advisor and the degree examination committee before completing the thesis review. If there is any inconsistency with the professional field of IHOS, it will be handled in accordance with Article 7 of NCU 'Implementation Guidelines for Enhancing the Quality of Thesis'.

第 四 條 本所研究生辦理畢業離校程序前，須繳交定稿學位論文之「論文相似度比對報告」至所辦存查，且排除引言、參考文獻、目錄、附件及畢業生本人曾擔任第一或通訊作者之論文，其比對相似度應低於百分之三十。如未符合所訂標準，須敘明具體理由並經指導教授確認，始得辦理離校手續。

Graduate students must submit the "Thesis Similarity Comparison Report" of the final dissertation to the office for review, which exclude introduction, references, table of contents, attachments, and the journal article the graduate himself served as the first or corresponding author, the comparison similarity of the report should be less than 30%. If not, students must state the specific reasons and obtain confirmation with advisor before going through the procedures for leaving NCU.

第 五 條 學位考試委員，應對學位候選人之研究領域有專門研究，口試委員資格依本校「博士班、碩士班研究生學位考試細則」第四條認定。第四條第二款第一、二目之 3、4 特殊條件遴聘口試委員，須提交委員之專長領域與學生學位論文內容之相關性說明，送所務會議核定遴聘資格。

The selection and appointment of examination committee members for graduate students shall be conducted in accordance with the NCU regulations. The appointment of examination committee members under special circumstances shall be approved by IHOS Faculty Meeting.

第 六 條 學位論文依「學位授予法」第十六條規定，應提供公眾於國家圖書館館內閱覽紙本，或透過獨立設備讀取電子資料檔，但涉及機密、專利事項或依法不得提供，並經指導教授及學位考試委員認定者，得申請學位論文不公開或延後公開。

The postponement or non-publication of the graduate thesis of IHOS students shall require verification and approval by advisor and the examination committee.

第 七 條 本準則經所務會議及院務會議通過後，報教務處備查後施行，修正時亦同。These regulations shall come into effect upon approval by IHOS Faculty Meeting and the College Affairs Meeting, and after being submitted to the Academic Affairs Office for record-keeping, as well as correction.